
معاون رئیس جمهور مطرح کرد

مذاکره حقوقی با آمریکا
آرمان ملی – یاسمین طالقانی: مذاکره با آمریکا در 
دولت سیزدهم! موضوعی که چندان دور ازانتظار نبود و 
بسیاری معتقد بودند که مخالفان رابطه با آمریکا در دولت 
روحانی درصدد ثبت این اقدام در دولت رئیسی هستند. 
روزگذشته معاون حقوقی رئیس جمهور گفت: بهترین راه 
برای تعیین خسارات ایران ناشی از اقدامات آمریکا علیه ایران، 
مذاکرات حقوقی بین ایران و آمریکا در دیوان رسیدگی به حل 
اختلافات دو کشور است. در این سال ها هم مذاکراتی بین 
طرفین در موضوعاتی از جمله موضوعات حقوقی، دعاوی و 
خسارات انجام شده است. این مذاکرات به صورت طبیعی تا 
الان انجام شده است. محمد دهقان درباره پیشنهاد معاونت 
حقوقی ریاست جمهوری برای مذاکرات ایران و آمریکا برای 
جبران خسارات ایران، اظهارکرد: مذاکراتی هنوز انجام نشده 
است بلکه ما فقط در این زمینه به دولت پیشنهاد داده ایم. در 
موضوع خسارات وارده به ایران، طبق رای دیوان بین المللی 
دادگستری لاهه باید در طول دو سال مذاکرات، میزان 
خسارات تعیین شود. وی ادامه داد: بر این اساس پیشنهاد 
ما این است که این مذاکرات حقوقی در دیوان رسیدگی به 
اختلافات ایران و آمریکا که از ۴۰ سال پیش در لاهه تشکیل 
شده است، دنبال شود. آنجا سه داور از طرف ایران، سه داور 
از طرف آمریکا و سه داور هم داور وسط حضور دارند که 
این داوران وسط را دیوان عالی کشور هلند تعیین می کند. 
یک نماینده ما در آن دیوان داریم و یک نماینده هم آمریکا 
دارد. دهقان بیان داشت: ما پیشنهاد شفاهی خود را به دولت 
داده ایم و پیشنهاد کتبی را هم می دهیم و فکر نمی کنم کسی 

مخالفت داشته باشد.

   توافق با آمریکا از یکسال پیش 
للهیان، وزیر امور خارجه جمهوری  حسین امیر عبدا
اسلامی ایران هم در جریان سفر به بیروت در پاسخ به سوالی 
درباره تبادل زندانیان بین ایران و آمریکا و آخرین تحولات 
در این ارتباط، اظهارکرد: ما در خصوص تبادل زندانیان با 
طرف آمریکایی حدود ۱۳ ماه پیش توافق کردیم. آنها یک 
خانم دیپلمات انگلیسی را به عنوان نماینده خودشان به ما 
معرفی کردند. در خصوص چگونگی تبادل زندانیان به عنوان 
یک موضوع کاملا انسانی و مورد توجه ایران، صورت جلسه ای 
بین نماینده فرستاده آمریکایی و طرف ایرانی امضا شد. وی 
با بیان این که ما هیچ محدودیت زمانی برای انجام تبادل در 
سریع ترین زمان ممکن نداشتیم، تصریح کرد: اما به دلیل 
برخی ملاحظات طرف آمریکایی، ماه ها اجرای این توافق 
و صورت جلسه به تعویق افتاد. امیرعبداللهیان افزود: تا 
این که در هفته های گذشته قرار شد آن صورت جلسه مجددا 
به روزرسانی شود. به روزرسانی این سند در دستور کار ماست. 
وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران تاکید کرد: ما موضوع 
زندانیان را یک مساله کاملا انسانی می دانیم و بر انجام آن بر 

اساس توافقی که می شود، تأکید داریم.
 

   اظهاراتی با بوی مذاکره
از زمان آغاز به کار دولت سیزدهم بارها تمایل به مذاکره 
شنیده شده است مانند بهمن سال گذشته که رئیس کمیته 
هسته ای مجلس گفت: آمریکایی ها از طریق قطر به ایران 
پیام داده اند که خواستار مذاکره مستقیم با ایران هستند و 
علی باقری، معاون وزیر خارجه گفته بود: »ما با آمریکا ارتباط 
مستقیمی نداریم و طبیعی است که تبادل پیام بین ما و 
آمریکایی ها از طریق یک واسطه صورت می گیرد که گاهی 
این واسطه یک کشور اروپایی و یا یک واسطه غیراروپایی 
است؛ ما بر این اساس تبادل پیام را بین دو طرف داشتیم 
و الان این مساله هم وجود دارد. پس از آن حسین امیر 
عبداللهیان، وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در دیدار 
با »دانیل اورتگا« رئیس جمهور نیکاراگوئه بیان داشت: طرف 
آمریکایی همچنان پیگیر مذاکره و گفت وگو با ایران است از 
جمله اینکه اصرار فراوانی برای مذاکره مستقیم با ایران دارد. 
اسفند سال گذشته هم حسین امیرعبداللهیان در گفت وگو 
با شبکه العالم اعلام کرده بود، فؤاد حسین وزیر خارجه عراق 
که از سفر واشنگتن برگشتند حامل این پیام بودند که طرف 
آمریکایی برای جمع بندی توافق آمادگی دارد، ما نیز همواره 
از مسیر دیپلماسی و مذاکره استقبال کرده ایم و از مذاکره 
فاصله نگرفته ایم. اما ند پرایس در پاسخ به سوالی مبنی بر 
آمادگی آمریکا برای پیگیری مذاکرات احیای برجام و اینکه 
آیا این موضوع صحت دارد؟ و اگر خیر، چرا از مقامات ایرانی 
می شنویم که آمریکا علاقه مند است و پیام ارسال می کند؟ 
با بیان اینکه نمی تواند به بخش دوم سوال پاسخ دهد، ادعا 
کرد: فقط مقامات ایرانی می توانند بگویند که چرا به گفتن 
این  خبرها ادامه  دهند. مقامات ایرانی می توانند هر مقدار 
که بخواهند حرف خود را تکرار کنند، اما این، حقیقت 
پشت ماجرا را تغییر نمی دهد. پرایس در ادامه ادعاهایش، 
با اتهام زنی به ایران افزود: احیای برجام برای ماه هاست که 
در دستورکار قرار ندارد. ما هیچ پیامی مغایر با این امر را به 
ایران منتقل نکرده ایم. پیش از آن امیرعبداللهیان گفته بود: 
این آمادگی را داریم در چارچوب مذاکراتی که تاکنون در 
وین انجام شده و پیام هایی که بین ما و طرف آمریکایی از 
طریق واسطه به صورت »نان پیپر« )none paper سند 
غیررسمی( تبادل شده که متضمن رعایت منافع همه طرف ها 
و البته خطوط قرمز جمهوری اسلامی ایران هست، نسبت 
به جمع بندی توافق و بازگشت همه طرف ها به تعهداتشان 
ذیل برجام عمل کنیم. تصور می کنم اگر طرف آمریکایی در 
چارچوب پیامی که ارسال کرده واقع بینانه برخورد کند و 
اظهارات رسانه ای ریاکارانه قبلی را تکرار نکند ما فاصله زیادی 

با توافق نخواهیم داشت. 

   توافق نیازمند مذاکره است
حسن بهشتی پور، کارشناس سیاست خارجی معتقد 
است: رسیدن به یک توافق پایدار و بلندمدت، بدون مذاکره 
مستقیم با آمریکا امکان پذیر نیست. من همواره تاکید کرده ام 
که مذاکره مستقیم ضروری است. در چند سال گذشته هم 
به ما ثابت شده است که اروپایی ها عملا به تنهایی کاری پیش 
نمی برند و جز اینکه مسیر توافق طولانی تر بشود، هیچ اثری 

نداشته اند.

آرمان ملی- حمید شجاعی: مجلس در سال 
پایانی عمر خود به سر می برد و دولت نیز تقریبا به 
میانه های راه رسیده است. اما  نکته اینجاست که 
هرچه جلو تر می رویم رویکرد تعاملی و همگرایی 
پاستور و بهارستان به سمت تقابل پیش می رود. 
چنانکه رفیقان اصولگرای دیروز، امروز از جایگاه 
قانونی خود به کنشگری می پردازند. به همین 
جهت نیز مجلسی ها درصددند که سفره خود را 
از دولت جدا کنند و از زاویه وظیفه نظارتی خود 
با دولت مواجه شوند. نمونه مشخص و ملموس 
این مساله را نیز می توان در ماجرای استیضاح 
سیدرضا فاطمی امین، وزیر صمت دانست که طی 
چند هفته گذشته اکثر قریب به اتفاق خبرهای 
پیرامون دولت و مجلس را به خود اختصاص داده 
است. اما به نظر می رسد در ماجرای وزیر صمت نوع 
تعامل مجلس و دولت با سایر مسائل تفاوت داشته 
باشد. نگاهی به فرآیندهای موجود نیز همین 
امر را تایید می کند که گویی دولت و مجلس در 
قضیه وزیر صمت به دنبال رسیدن به آنچه مدنظر 
دارند، هستند. از همین  رو است که دولت با وجود 
مخالفت هایی که چه از سوی مجلس و چه از سوی 
کارشناسان و صاحبنظران در حوزه صنعت وجود 
دارد و عملکرد انتقادآمیز وزیر همچنان بر روی 
فاطمی امین ایستادگی کرده و بر حفظ وی تاکید 
می کند. این در حالی است که پیش از این در موارد 
مشابهی مثل وزیر مستعفی کار، آموزش و پرورش 
یا کشاورزی رویکرد دولت این بود که قبل از اینکه 
مجلس آنها را به استیضاح بکشد خود دولت انها 
را تغییر بدهد. اما در این مورد خاص دولت نه به 
برکناری فاطمی امین تن می دهد و نه استعفایی 
در کار است. چنانکه وزیر اخیرا گفته »استیضاح 
حق نمایندگان است و من در جلسه برای توضیح 
حاضر خواهم شد.« گویی اینکه فاطمی امین 
مطئمن است با توضیحات خود می تواند برای 
دومین بار از استیضاح بهارستان نشینان بگریزد. با 
این حال شرایط در مجلس به گونه دیگری است و 
اساسا نمایندگان برنامه ای برای تعامل یا همکاری 

با دولت بر سر وزیر صمت ندارند.

   قاطعیت مجلس، لابی دولت
وزیر صمت صبح یکشنبه  برای استیضاح مهمان 
بهارستان خواهد بود؛ اما قاطعیت مجلس در 
استیضاح وزیر صمت باعث نشده که در این مسیر 
دولتی ها نیز بیکار بنشینند بلکه تا سر حد توان 
به لابی گری مشغول بوده اند. چنانکه سیدناصر 
موسوی لارگانی، عضو هیأت رئیسه مجلس در 
صفحه توئیتر خود نوشته است: »استیضاح وزیر 
صمت قطعی است. فضاسازی وسیع ارتش سایبری 
و متشنج کردن جو ثمری ندارد. پرده ها کنار رفته 
و حقیقت آشکار است. مانند آبان سال گذشته 
لشکر معاونان و مدیران وزارتخانه با مأموریت 
ویژه راهی استان ها شده و لابی می کنند! آیا 
همین اقدامات دلیل قطعی بر عزل وزیر نیست؟« 
این در حالی است که همزمان با قطعیت یافتن 

استیضاح وزیر صمت بازهم دولت بحث ارائه لایحه 
تفکیک این وزارتخانه و تشکیل وزارت بازرگانی 
را پیش کشیده که در نوع خود به لحاظ زمانی 
جای تامل دارد. چه اینکه معین الدین سعیدی، 
نماینده چابهار در این خصوص می گوید: »من 
هم به این که چرا هربار موضوع وزارت بازرگانی، 
همزمان با بحث استیضاح وزیر صمت مطرح 
و بعد فراموش می شود، مشکوکم.« همچنین 
جلال محمودزاده، نماینده مهاباد نیز در خصوص 
استیضاح وزیر صمت بیان کرد: »ما که هنوز جزو 
استیضاح کنندگان هستیم با ما تماس گرفتند و 
حضوری آمدند و لابی کردند، اما ما روی نظرمان 
برای استیضاح هستیم و خواهیم ایستاد و از سایر 
نمایندگان تقاضا می کنیم که به این استیضاح رأی 

مثبت بدهند.« 

   رد پیشنهاد مجلس
پارلمانی  معاون  حسینی،  سیدمحمد 
رئیس جمهور روزگذشته به مجلس پیشنهاد داده 
بود که جلسه استیضاح فاطمی امین به جای روز 
یکشنبه، سه شنبه هفته جاری برگزار شود. توجیه 
معاون پارلمانی این بوده است که قانونا ۱۰ روز 
فرصت برای برگزاری استیضاح وجود دارد و اگر 
مبنا روزهای کاری باشد، قانونا تا سه شنبه هفته 
جاری فرصت برای برگزاری جلسه استیضاح در 
مجلس وجود دارد و با توجه به تعطیلی مجلس 
در هفته گذشته، فرصتی برای فاطمی امین برای 
پاسخ به نمایندگان وجود داشته باشد. با این حال 
مجلس تقاضای روزگذشته معاون پارلمانی را رد و 
اعلام کرده است که براساس آیین نامه داخلی خود، 
استیضاح وزیر صمت باید روز یکشنبه برگزار شود.

   جزئیات یک ادعا
در حاشیه ماجرای استیضاح وزیر صمت بحثی 
مطرح شد که تا حد زیادی بر این مساله تاثیر 
گذاشت. داستان اعطای 75 خودرو شاسی بلند از 
سوی وزیر صمت به نمایندگان در زمان استیضاح 
اول که از سوی احمد علیرضابیگی مطرح شد 

و واکنش های بسیاری را نیز به همراه داشت. اما 
این نماینده از گفته خود عقب ننشست و به رغم 
تکذیب مجلس و پیگیری قضائی او باز هم جزئیات 
تازه ای از این موضوع را مطرح کرده است. نماینده 
تبریز با ذکر جزئیات دیگری از اهدای خودرو 
به نمایندگان برای انصراف از استیضاح وزیر 
صمت گفته: »75 دستگاه خودروی فیدلیتی و 
دیگنیتی در ماجرای استیضاح قبلی وزیر صمت 
توسط شرکت بهمن خودرو و با مباشرت معاون 
اجرایی مجلس برای انصراف از استیضاح به 
نمایندگان اهدا شد. یکی از علل عزل »علی 
قلی ها« از معاونت اجرایی مجلس، واسطه شدن 
برای گرفتن فیدلیتی و دیگنیتی بود.« وی 
همچنین از فراخواندن خود به دادستانی خبر 
داده و در صفحه توئیتر نوشت: »می دانم پیمودن 
مسیر حق و  عدالت پرمخاطره و آکنده از مشقت 
خواهد بود.« از طرف دیگر اردشیر مطهری، عضو 
کمیسیون اجتماعی با خطاب قراردادن قالیباف 
در این موضوع در صفحه توئیتر خود نوشته 
است: »آقای دکتر قالیباف، نماینده تبریز مدعی 
واگذاری 7۰ خودرو به نمایندگان هنگام استیضاح 
وزیر صمت شده اند. اگر صحت دارد به طور شفاف 
اسامی نمایندگانی که خودرو دریافت کرده اند را 
اعلام کنید و اگر صحت ندارد حتما به عنوان رئیس 
مجلس پاسخ این ادعا را بدهید. بی تفاوتی به چنین 
مسائلی موجب بی اعتمادی مردم خواهد شد.« در 
همین راستا دادستانی کل کشور اعلام کرد: راجع 
به ادعای مطروحه از سوی یکی از نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی مبنی بر واگذاری تعدادی 
خودرو به برخی از نمایندگان توسط وزارت صمت 
به منظور انصراف از پیگیری استیضاح وزیر، 
معاون دادستان کل کشور در امور حقوق عامه 
در راستای وظایف ذاتی دستگاه قضایی با ورود 
به موضوع، آقای احمد علیرضابیگی، نماینده 
مردم شریف تبریز در مجلس را فراخوانده و ضمن 
اخذ توضیحات نامبرده، مستندات مورد ادعا را 
مورد مطالبه قرار داد. با عنایت به اهمیت مساله و 
ضرورت بررسی ابعاد مختلف آن و ارزیابی سوابق 

مرتبط، موضوع با قید فوریت در دست رسیدگی 
قرار گرفته و نتایج حاصله به منظور روشن کردن 
افکار عمومی در اولین فرصت به استحضار مردم 

شریف خواهد رسید.

    انتشار لیست
از  یکی  خود  که  علیرضابیگی  احمد 
استیضاح کنندگان وزیر صمت است و اخیرا 
نیز اظهاراتی مبنی بر اعطای 75 خودروی 
شاسی بلند به برخی نمایندگان در استیضاح 
اول وزیر صمت داشته روزگذشته اسامی 
دریافت کنندگان خودروی شاسی بلند را منتشر 
کرد. به گزارش کانال خبری سپاه قدس، لیست 
اسامی برخی نمایندگان که دیگنیتی و فیدلیتی 
گرفته اند روزگذشته توسط احمد علیرضابیگی 
به دادستانی و هیات نظارت بر رفتار نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی ارائه شد. در عکس منتشر 
شده از لیست اسامی خودرو بگیران که با امضای 
رسول هادی پور معاون نیروی انسانی قوه مقننه 
در انتهای این لیست آمده نوشته شده است: 
پیرو تفاهم نامه منعقده فی مابین این شرکت 
و آن خودروسازی به پیوست فهرست اسامی 
55 نفر از متقاضیان خرید خودروی فیدلیتی 
7 نفره و تعداد 2 نفر از متقاضیان خرید خودروی 
دیگنیتی پرایم جهت صدور پیش فاکتور ارسال 
می گردد. البته رسانه ها به دلیل ملاحظات 
حقوقی در عکس اسامی نفرات را مخدوش 

کرده اند. 

   تکذیب هیأت نظارت
سخنگوی هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان با 
اشاره به جلسه دیروز برای بررسی ادعای تحویل  
خودروی شاسی بلند به نمایندگان در زمان 
استیضاح اول سیدرضا فاطمی امین وزیر صنعت، 
معدن و تجارت اظهارداشت: دراین جلسه آقای 
علیرضابیگی بیان کرد که نگفته تحویل ادعایی 
خودروها برای پس گرفتن امضای استیضاح بوده 
است. موسی غضنفرآبادی اضافه کرد: همچنین 
آقای علیرضابیگی مستندی برای اثبات ادعای 
خود به این هیات ارائه نکرد و در مقابل مطالبه 
اعضای هیات، تنها لیستی را ارائه کرد که اولا 
فاقد اسامی 75 نماینده بود، ثانیا ارتباطی بین 
ادعای مطرح شده و استیضاح وجود نداشت و ثالثا 
فاقد ارزش حقوقی بود. سخنگوی هیات نظارت 
بر رفتار نمایندگان افزود: بر این اساس ادعای 
ایشان مبنی بر پس گرفتن امضای استیضاح وزیر 
صمت توسط 75نماینده در قبال گرفتن خودرو 
کذب تشخیص داده شد و موضوع اظهارات کذب 
ایشان در دستگاه های قضائی مورد بررسی قرار 
خواهد گرفت. غضنفرآبادی در پایان بیان کرد:  در 
صورتی که مستنداتی مبنی بر تخلف نماینده ای 
به هیات برسد، هیات نظارت حتما مورد بررسی 
قرار خواهد داد و با متخلف احتمالی مطابق قانون 

برخورد خواهد کرد.
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»آرمان ملی«  حواشی استیضاح فاطمی امین وزیر صمت را بررسی می کند

استیضاح زیر سایه شاسی بلندها
    نماینده تبریز لیست نمایندگانی را که شاسی بلند گرفتند منتشر کرد
   هیات نظارت بر رفتار نمایندگان ادعای علیرضا بیگی را تکذیب کرد

   علیرضابیگی: واسطه خودروی نمایندگان »ع. ق« بود که به همین خاطر از معاونت اجرایی مجلس عزل شد

آرمان ملی – مطهره شفیعی: یک انتصاب در دولت سیزدهم 
آرام و بدون حاشیه بود و آن هم انتصاب »سکینه سادات پاد« به عنوان 
دستیار رئیس جمهور و مسئول پیگیری حقوق و آزادی های اجتماعی. 
»پاد« چهره شناخته  شده ای نبود و براساس اطلاعات منتشر شده در 
برخی سایت ها، او وکیل پایه یک دادگستری در شهر مشهد، فعال 
حقوق بشر، معاون حقوقی موسسه بین المللی حقوق بشری صلح زیبا 
جمهوری اسلامی ایران و دانش پژوه مقطع دکتری حقوق عمومی 
است و پیش از انتصاب در دولت سیزدهم در مصاحبه ای با تارنمای 
»شهرآرانیوز« دربارۀ جایگاه زنان در کشور گفته بود: »زنان می خواهند 
حقوقشان را مطالبه کنند. نمی شود به آنها چیزی را دیکته کرد و توقع 

داشت آن را بخوانند و به راحتی قبول کنند.«
   دیدگاه متفاوت پاد

سکینه پاد اکنون در نقش منتقد نوع برخوردهایی است که با 
بی حجابی می شود. 2۳ فروردین در واکنش به درخواست برخی 
مسئولان برای ممنوعیت ارائه خدمات اجتماعی به زنان بدون حجاب 
گفت که این »مصداق بارز کار بی قاعده« است و 2۴ فروردین هم این 
توئیت را منتشر کرد: »منع خدمات اجتماعی، مغایر اصول ۱۹و2۰ ق.ا، 
مصداق بارز کار بی قاعده است! نمی توان هنجارشکنی را با تصمیمات 
غیرقانونی، غیراسلامی و غیرعقلانی مهار کرد. برنامه های قاعده مند و 
شنیدن سخن قانون گریزان از عناصر عقلانیت مدیریت علوی است. 

همه بی استثنا باید به قانون تمکین کنیم.«
   آشفتگی از توئیت پاد

مشخص بود توئیت پاد سبب آشفتگی برخی اصولگرایان می شود 
که چنین هم شد. ۳ روز بعد حسین شریعتمداری در کیهان نوشت: 
»ضمن احترام به این خواهر گرامی و با عرض پوزش باید گفت؛ استناد 
ایشان به اصول ۱۹ و 2۰ قانون اساسی بلا وجه « و بیرون از ضوابط و 
معیارهای حقوقی است. در اصول ۱۹ و 2۰ قانون اساسی بر ضرورت 
برخورداری همه افراد و حمایت قانون از تمامی آنها تاکید شده است 
که اصولی مترقی و برگرفته از متن آموزه های اسلامی است. در اصل 
۱۹ قانون اساسی آمده است مردم ایران از هر قوم و قبیله که باشند، از 

حقوق مساوی برخوردارند و رنگ ، نژاد، زبان و مانند اینها، سبب امتیاز 
نخواهد بود.« این اصل در مقام نفی تبعیضات نژادی قومیتی و کلیه 
تبعیضات مبتنی بر تفاوت های تکوینی میان انسان ها مانند رنگ و 
زبان و قومیت و نژاد است و هیچ ارتباطی به خودداری از محرومیت 
متخلفان و مجرمان ندارد چون طبعا هر مجرم و متخلفی از یکسری 
حقوق شهروندی محروم می شود و در اصل 2۰ تاکید شده که »همه 
افراد ملت اعم از زن و مرد، یکسان در حمایت قانون قرار دارند و از همه 
حقوق انسانی ، سیاسی ، اقتصادی ، اجتماعی و فرهنگی با رعایت موازین 
اسلام برخوردارند.« این اصل نیز بر یکسانی و برابری افراد و شهروندان 
در برخورداری از حمایت های قانونی تاکید دارد. از کجای این اصل 
برمی آید که باید شخص مجرم و متخلف را مانند شخص غیرمجرم 
و غیرمتخلف مشمول بهره مندی از همه خدمات اجتماعی دانست؟! 
باید از دستیار محترم پرسید که اگر کسانی مفاد اصول یادشده در 
قانون اساسی را زیر پا بگذارند و به حق مسلم دیگران تجاوز کنند، باید 
به هنجارشکنی خود ادامه دهند و هیچ مرجعی حق ندارد به عنوان 
جریمه آنها را از برخی حقوق تصریح شده در اصول مورد  اشاره محروم 
کند؟! و آیا از نگاه و منظر ایشان، نادیده گرفتن مفاد این دو اصل جرم 
تلقی نمی شود؟! اگر پاسخ مثبت است که مجرم باید جریمه شود و اگر 
پاسخ ایشان به این پرسش منفی است! که نمی تواند منفی باشد پس 
اساسا قانون به چه معنی است؟! و قانونگذار از وضع آن چه منظوری 

داشته است؟!«
   پاسخ پاد به شریعتمداری

روزگذشته سکینه پاد به شریعتمداری پاسخ داد: » قانون  اساسی 
دارای مقدمه ای است که هرچند الزام آور نیست اما راهنمای تفسیر آن 
است. قانون گذار در دیباچه قانون، به بحث مهم »زن در قانون اساسی« 
اشاره نموده؛ ستم روا داشتن به زنان، ویژگی اصلی نظام های طاغوتی 
محسوب و اقدامی در جهت استثمار آنان شمرده می شود. این مهم به 
این دلیل توسط قانون گذار اساسی ذکر شد که گروه های مارکسیستی 
و غیرانقلابی، تهمت ضد زن  بودن و تحجر  مذهبی را به نیروهای راستین 
انقلابی )خط امام و رهبری( روا داشته  بودند. قانون نویسان اساسی ایران 

در اصل بیست ویکم، دولت )حاکمیت( جمهوری  اسلامی را موظف به 
رعایت همه جانبه حقوق زنان و ایجاد زمینه  مساعد برای رشد شخصیت 
مادی/معنوی زن دانسته است. او سپس تاکید کرده است: مکتوب 
کردید مطابق اصل2۰ همه شهروندان در حمایت قانون هستند، بنا 
بر همین برداشت جنابعالی از اصل 2۰ نیز این نتیجه حاصل می شود 
که محرومیت شهروندان  از خدمات اجتماعی و مجازات آنها، مستلزم 
تصریح قانونی و اثبات جرم در محکمه صالح است. اصول قانون  اساسی، 
آحاد مردم اعم از مجرم و غیرمجرم را از حقوق انسانی برخوردار می داند. 
محدودیت در بعضی از این موارد، نیازمند اثبات از طریق دادگاه صالح 
است و فرض حضرتعالی در صورت تصریح قانونی جرم، مطابق ماده 
2 قانون مجازات اسلامی و نیز اصل۳۶ قانون  اساسی، محقق است. 
مطابق مقررات و موازین اسلامی باید جرم مندرج در ماده و تبصره 
۶۳۸ قانون مجازات که در درجه بندی حسب ماده۱۹ همین قانون 
درجه۸ و تابع شرایط درجه جرم است، پس از اثبات مجرمیت، قطعا 

بایستی اجرا شود.«
   دیدگاه خزعلی متفاوت است

نکته قابل تامل به رویکرد متفاوت زنان در دولت باز می گردد چنانکه 
»پاد« درصدد القای مخالفت با نوع برخورد با بی حجابی است و در سوی 
دیگر انسیه خزعلی که معاون رئیس جمهور است  روز 27 دیماه سال 
گذشته گفت: »حجاب منجر به پیشگیری از خشونت، پیشگیری از 
آسیب ها و منجر به گرمی خانواده، پاکی قلب ها و کمال زن می شود.« 
اما 22 فروردین اظهارات متفاوتی داشت. خزعلی درباره ضرورت جهاد 
تبیین در زمینه نقش دشمن در قضیه بی حجابی و کلیدواژه »حرام 
سیاسی« گفت: این مساله الان در مورد حجاب مطرح شده است وگرنه 
در مورد مسائل دیگر نیز که دشمن در حال طراحی و برنامه ریزی علیه 
نظام است، این کلیدواژه صدق می کند. هر حرکت و اقدامی که بخواهد 
به نظام صدمه بزند یک حرام سیاسی است اما الان چون دشمن بر روی 
مساله حجاب متمرکز شده و تلاش دارد از این موضوع به مثابه یک 
حربه علیه نظام استفاده کند، رهبر معظم انقلاب نیز تأکید بیشتری بر 

روی این مساله دارند.«

سکینه سادات پاد، دستیار رئیس جمهور: منع خدمات اجتماعی مغایر اصول 19 و 20 قانون اساسی است

»نه« به دیدگاه های کیهانی!
      اصول قانون  اساسی، آحاد مردم اعم از مجرم و غیرمجرم را از حقوق انسانی برخوردار می داند 

محدودیت در بعضی از این موارد، نیازمند اثبات از طریق دادگاه صالح است

سخنگوی هیات رئیسه مجلس: 

لایحه تشکیل وزارت بازرگانی 
به مجلس ارسال نشده است

وزارتخانه جدید تنها یک پیشنهاد بود؟

گفت:  مجلس  هیات رئیسه  سخنگوی 
هنوز لایحه تشکیل وزارت بازرگانی به 
مجلس ارسال نشده است. سیدنظام الدین 
لایحه  دولت  هنوز  اظهارکرد:  موسوی 
مجلس  به  را  بازرگانی  وزارت  تشکیل 
ارسال نکرده است و لایحه واردات خودرو 
کارکرده به دست مجلس رسیده است. 
در حالی که مجلس یازدهم یکبار در زمان 
فعالیت دولت دوازدهم با تفکیک وزارت 
صمت مخالفت کرده بود، اما در حال حاضر 
خود پیگیر تشکیل وزارت بازرگانی است. 
تا جایی که رئیس مجلس در نامه ای به 
رئیس دولت خواستار تدوین لایحه دو 
وزارتخانه جدید  تشکیل  برای  فوریتی 
تفاقی که همزمانی آن با استیضاح  شد. ا
وزیر صمت شائبه های جدی مبنی بر لابی 
رضا فاطمی امین برای ماندن در کابینه 
رئیسی ایجاد کرده است. در هر حال اکنون 
بهارستانی ها با فوریت به دنبال تشکیل 
وزارت بازرگانی هستند که دولت حسن 
روحانی در هشت سال فعالیت خود یکی 
از راهکارهای تنظیم بازار را در جداکردن 
وظایف بازرگانی از وزارت صنایع و معادن 
و جهاد کشاورزی و سپردن این وظایف به 
وزارت بازرگانی می دید. بر همین اساس 
لایحه  تشکیل این سازمان را در تاریخ 
۱7 خرداد سال ۱۳۹۶ با قید یک فوریت 
برای مجلس دهم به ریاست علی لاریجانی 
ارسال کرد. مجلس با بررسی این لایحه 
نهایتا در اردیبهشت سال ۱۳۹7 اعلام کرد 
که این لایحه در کمیسیون مشترک رأی 
نیاورده است. پس از آن، دولت دوازدهم 
یکی از مأموریت های اصلی وزیر صمت را 
پیگیری تشکیل وزارت بازرگانی از مجلس 
می دانست و با جدیت به دنبال تشکیل 
این وزارتخانه بود. تا اینکه در اسفند ماه 
سال ۱۳۹7 مجلس در اثر پیگیری های 
دولت طرحی برای تشکیل وزارت بازرگانی 
تدوین و با گرفتن مصوبه صحن، طرح را 
برای شورای نگهبان ارسال کرد. این بار اما 
به دلیل مخالفت شورای نگهبان تشکیل این 
وزارتخانه در مجلس دهم به نتیجه نرسید و 
بررسی این طرح به مجلس یازدهم به ریاست 
محمدباقر قالیباف موکول شد. مجلس انقلابی 
به رغم پیگیری  های جدی دولت دوازدهم 
برای ایجاد وزارت بازرگانی با ایجاد این نهاد 
مخالفت کرد. از جمله افراد مؤثر مجلس 
در مخالف با تشکیل وزارت بازرگانی در آن 
مقطع سیداحسان خاندوزی و سیدجواد 

ساداتی نژاد، از اعضای کابینه رئیسی بودند.

 جدی شدن تشکیل وزارت بازرگانی
 حال که بحث برکناری وزیر صمت در 
استیضاح امروز رنگ و بوی جدی گرفته، 
پای وزارت بازرگانی هم به آن باز و نقل شد 
که بعد از برکناری فاطمی امین قرار است 
وزارت بازرگانی هم تشکیل شود و دولت دو 
وزیر برای وزارتخانه های بازرگانی و صنعت 
و معدن معرفی کند. زمزمه های تشکیل 
وزارت بازرگانی و تفکیک آن از صنایع و 
معادن در دور اول استیضاح وزیر صمت 
هم بلندتر از هر زمانی به گوش می رسید. 
اما پس از رأی اعتماد دوباره نمایندگان به 
فاطمی امین باز هم مخالفت های مجلس با 
این لایحه بالا گرفت. کار به جایی رسید که 
محمدباقر قالیباف پس از رأی نیاوردن و در 
جلسه استیضاح در صحن مجلس اعلام کرد 
که به دلایل کاملا کارشناسی تشکیل وزارت 
بازرگانی در مجلس پیگیری نخواهد شد و 
مجلس با آن مخالف است. دولت سیزدهم 
اما برای نجات خود از وضعیت آشفته  تنظیم 
بازار همان ایده دولت  تدبیر و امید را پیگیری 
کرد و به دنبال تشکیل وزارت بازرگانی افتاد. 
پس از اعلام مخالفت کارشناسی مجلس با 
تشکیل این وزارتخانه، دولت برای پیگیری 
همان ایده، لایحه  »ایجاد سازمان بازرگانی 
و تنظیم بازار« را به مجلس ارائه کرد. در 
این لایحه زمینه  انتقال تمام سازمان ها و 
ساختارهای دولتی مرتبط با بازرگانی به 
یک سازمان ذیل ریاست جمهوری مهیا 
شد که همان وظایف وزارت بازرگانی را 
انجام دهد که مجلس با آن هم مخالفت 
کرد. مجلس یازدهم که این سازمان را 
خارج از اشراف نظارتی خود دید چندان 
روی خوشی به این لایحه نشان نداد و 
پس از دو ماه عقب انداختن بررسی این 
لایحه با ۱72 رأی مخالفت قاطع خود 
را با فوریت بررسی تشکیل این سازمان 
اعلام کرد. پس از بررسی فوریت این لایحه 
رئیس مجلس یازدهم محمدباقر قالیباف 
براهیم رئیسی از  طی نامه ای رسمی به ا
مخالفت مجلس با تشکیل سازمان بازرگانی 
خبر داد و تقاضای ارسال لایحه تشکیل 
وزارت بازرگانی از سوی دولت را مطرح 
کرد. همچنین دو نفر از نمایندگانی که 
جزو مخالفان اصلی وزارت بازرگانی زمان 
ریاست جمهوری روحانی بودند، خودشان 
از وزرای دولت سیزدهم هستند و اکنون 
هیچ مخالفتی با تشکیل این وزارتخانه ابراز 
نمی کنند. البته اخیرا ساداتی نژاد از وزارت 

کشاورزی هم کنار گذاشته شد. 


